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Richard Schaeffler

Transcendental Theology
God as Precondition of the Possibility of Experience

Richard Schaeffler’s transcendental theology, as Rahner already at-
tempted, wants to indicate what is talked about when God is spoken
of in a secularised world that places all talk of God under suspicion of
meaninglessness: Not the top of the pyramid of being or the scale of
values is the primary place where God can be sought, but every object
of experience and its claim on our looking and thinking can become
the figure in which God meets man. For Schaeffler, experience is a
dialogue that can only be conducted with the reality of the world
because it deciphers the claim of the real as the present form of a free
divine address.
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Richard Schaefflers Transzendentale Theologie will, wie das schon
Rahner versucht hat, in einer säkularisierten Welt, die alles Reden
von Gott unter Sinnlosigkeitsverdacht stellt, angeben, wovon die Re-
de ist, wenn von Gott gesprochen wird: Nicht die Spitze der Seins-
pyramide oder der Werte-Skala ist der primäre Ort, an dem Gott
gesucht werden kann, sondern jeder Gegenstand der Erfahrung. Des-
sen Anspruch an unser Anschauen und Denken kann zur Gestalt
werden, in der Gott dem Menschen begegnet. Erfahrung ist für
Schaeffler ein Dialog, der mit der Weltwirklichkeit nur deshalb ge-
führt werden kann, weil er den Anspruch des Wirklichen als Gegen-
wartsgestalt einer freien göttlichen Anrede entziffert.
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